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Reményik Sándor: 

Kegyelem

Először sírsz.
Azután átkozódsz.
Aztán imádkozol.
Aztán megfeszíted
Körömszakadtig maradék-erőd.
Akarsz, egetostromló akarattal –
S a lehetetlenség konok falán
Zúzod véresre koponyád.
Azután elalélsz.
S ha újra eszmélsz, mindent újra kezdesz.
Utoljára is tompa kábulattal,
Szótalanul, gondolattalanul
Mondod magadnak: mindegy, mindhiába:
A bűn, a betegség, a nyomorúság,
A mindennapi szörnyű szürkeség
Tömlöcéből nincsen, nincsen menekvés!

S akkor – magától – megnyílik az ég,
Mely nem tárult ki átokra, imára,
Erő, akarat, kétségbeesés,
Bűnbánat – hasztalanul ostromolták.
Akkor megnyílik magától az ég,
S egy pici csillag sétál szembe véled,
S olyan közel jön, szépen mosolyogva,
Hogy azt hiszed: a tenyeredbe hull.

Akkor – magától – szűnik a vihar,
Akkor – magától – minden elcsitul,
Akkor – magától – éled a remény.
Álomfáidnak minden aranyágán
Csak úgy magától – friss gyümölcs terem.

Ez a magától: ez a Kegyelem.

Imádság

Dicsőítünk és áldunk téged Urunk azért a 
kegyelemért, amellyel gyermekeiddé fogadtál 
minket az Úr Jézus Krisztus által. Köszönjük, 
hogy így élhetünk, ebben a megnyugvásban 
fekhetünk le és kelhetünk fel nap mint nap. 
Dicsőítünk és áldunk Urunk azért téged, hogy 
a te kegyelmed kísér végig bennünket egész 
életünkben eddig az óráig. Bár látod Urunk, hogy 
a mi múltunkat is talán sok bűn, sok nyomorúság 
terheli, de mindenhol felfedezzük, hogy ott volt 

a te kegyelmed. Talán néha nem vettük észre, 
talán sokszor nem adtunk hálát érte, de kérünk, 
bocsáss meg nekünk ezért. Köszönjük Urunk azt 
a kegyelmet, hogy hallhatjuk a te igédet. Hálát 
adunk azért a kegyelemért, hogy te így jelen vagy 
mindenhol és azt akarod, hogy minden ember 
üdvözüljön. 
 Kérünk ezért, kegyelmeddel kísérd végig 
a mi hátra lévő földi életünket, hogy mindig a 
te kegyelmed árnyékában járjunk-keljünk és 
munkálkodjunk a te nagyobb neved dicsőségére. 
Így imádkozunk Urunk azért, hogy ezt a kegyelmet 
minél többen megtapasztalják ebben a világban, 
hogy van kiút, van más lehetőség. Ámen

Halász Dániel, lelkipásztor
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HÁZI ÁHÍTATOK

2022. OKTÓBER

„…Ezért tehát, hogy el ne bizakodjam, tövis adatott a testembe: a Sátán angyala, hogy 
gyötörjön, hogy el ne bizakodjam. Emiatt háromszor kértem az Urat, hogy távozzék az el 
tőlem. De ő ezt mondta nekem: Elég neked az én kegyelmem, mert az én erőm erőtlenség 
által ér célhoz. Legszívesebben tehát az erőtlenségeimmel dicsekszem, hogy Krisztus ereje 
lakozzék bennem. Ezért Krisztusért örömöm telik erőtlenségekben, bántalmazásokban, 
nyomorúságokban, üldöztetésekben és szorongattatásokban, mert amikor erőtlen vagyok, 
akkor vagyok erős.” 2Kor 12,7b-10
 Mindannyian kapunk Istentől „töviseket”, melyeket testünkben, lelkünkben, 
családunkban hordozunk. Ezek nem kellemes dolgok és legszívesebben megszabadulnánk 
tőlük. Úgy érezzük, hogy zavarnak, akadályoznak minket a mindennapi életünkben.  Néha 
ezekre a korlátokra hivatkozunk, ha kudarcot vallunk valamiben, vagy éppen nem elvárásaink 
szerint alakulnak a dolgok. Nem értjük miért vannak jelen az életünkben, nyűgként tekintünk 
rájuk. Pedig ezek a nehézségek, akadályok valójában rámutatnak arra, hogy mennyire 
törékenyek vagyunk és alázatra nevelnek. Megtanítanak Isten kegyelmére támaszkodni és 
megóvnak az elbizakodottságtól. Felfedezzük, hogy milyen csodálatos dolog, hogy az Úr 
szeret minket és kezében tartja életünket! Jó dolog rábízni magunkat a Teremtőre, és az Úr 
kezéből elfogadni azt a tényt, hogy minél inkább érzem a saját gyengeségem, annál jobban 
teret kap az Úr ereje bennem!
R: 2Kor 12,1-10; E:1Móz 46

“Én pedig nagyon szívesen hozok áldozatot, sőt magamat is feláldozom értetek.” 
2Kor 12,15
 Vannak emberek, akik állandóan panaszkodnak, maguk körül forognak, nem tesznek 
semmit a változásért, nem fogadnak el tanácsot, csak tocsognak a keserűség mocsarában, sőt 
mások vérét szívják. Sajnos sokszor nem lehet rajtuk segíteni, mert ők maguk nem akarnak 
áldozatot hozni a változás érdekében. De vajon mi milyenek vagyunk? Észrevesszük-e, 
ha valaki szenved a gyülekezetünkben, környezetünkben? Készek vagyunk lemondani 
a saját szabadidőnkről és felvállalni, hogy meghallgassuk a másikat, bátorítást, vigaszt 
nyújtsunk neki. Az utóbbi időben nagyon elszemélytelenedett ez a világ, sőt a gyülekezetek 
is. Sokan magányosan tengetik életüket, önzővé vállnak, elzárkóznak egymástól. Pedig az 
emberi kapcsolatok nagyon fontosak. Lehetetlen kapcsolatok nélkül élni. Szükségünk van 
egymásra! Figyelj a melletted lévő emberre! Szüksége van rád! Mutassuk be Isten szeretetét 
az embereknek!
R:2Kor 12,11-21; E: 1Móz 47

„Azért írom ezeket távollétemben, hogy ottlétemkor ne kelljen keményen bánnom veletek 
aszerint a hatalom szerint, amelyet az Úr nekem építésre, és nem rombolásra adott. Végül, 
testvéreim, örüljetek, állítsátok helyre a jó rendet magatok között, fogadjátok el az intést, 
jussatok egyetértésre, éljetek békességben, akkor a szeretet és a békesség Istene veletek 
lesz.” 2Kor 13,10-11
 Olyan éles a szemünk mások hibáinak felfedezésére! Nagyon jól látjuk, ki miben 
vétkezik. Vajon a saját hibáinkat is ilyen tisztán látjuk? Merjük-e imáinkban arra kérni az 
Urat, hogy mutassa meg a hibáinkat, melyeket mi magunk nem látunk? Meg kellene tanulnom 
örülni, ha valaki rámutat a hibáimra (persze szeretettel), mert ezáltal okulhatok a hibáimból, 
másrészt meg tanulhatom értékelni a másik őszinteségét. Szeretetben figyelmeztetni egymást 
nagy kiváltság, szinte tudomány. Fennáll a veszélye annak, hogy ha megmondom az igazat, 
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talán csorbát szenved a barátságunk. Ítélkezni, keményen odamondani bárki képes, ehhez 
nem kell nagy bölcsesség. De szeretettel figyelmeztetni, az már művészet. Igyekezzünk 
megtanulni ezt a módszert, mert csak ez hatásos és ez hoz maradandó eredményt!
R:2Kor 13; E: 1Móz 48

„Hálát adok az én Istenemnek, valahányszor megemlékezem rólatok, és mindenkor minden 
könyörgésemben örömmel imádkozom mindnyájatokért, mert közösséget vállaltatok velem 
az evangélium hirdetésében az első naptól fogva mind a mai napig.” Fil 1,3-5
 Miről szól az imádságunk? Csakis magunkról? Kérések tömkelege? Vagy tudatosan 
Isten imádásával kezdjük az imáinkat? Ebben benne van, hogy dicsérem Őt nagyságáért, 
mindenhatóságáért, tetteiért, személyéért. Hisz Isten dicsőségének magasztalására lettünk 
teremtve! Nem magamért élek, hanem Krisztusért! Nem a saját boldogulásomat kell 
előtérbe helyeznem, hanem azt a tényt, hogy miként szerezzek Istennek örömet! Fontos az 
is, hogy hálát adjunk. Vegyük észre, hogy a meglévő dolgaink nem természetesek, hanem 
Isten ajándékai! Kezdjünk el hálát adni mindenért és egyre jobban megnyílik a szemünk, 
hogy milyen sok mindenünk is van! Fontos, hogy gondoljunk másokra is! Imádkozzunk a 
beteg személyekért, a gyászolókért, a megfáradtakért, a kárt szenvedettekért és mindenkiért, 
aki csak eszünkbe jut. Jó dolog mások terhét hordozni, együtt érezni. Hiszen az Úr mindig 
gondol ránk és a tenyerén hordoz minket!
R: Fil 1,1-17; E: 1Móz 49

„Ezért szívemből várom és remélem, hogy semmiben sem fogok szégyent vallani, hanem 
mint mindenkor, úgy most is Krisztust egészen nyíltan fogják magasztalni énértem, akár 
életben maradok, akár meghalok. Mert nekem az élet Krisztus, és a meghalás nyereség.” 
Fil 1,20-21
 Sok mindennel tele van a szívünk. Talán észre sem vesszük, de olyan sok mindent 
látunk, hallunk, sok minden miatt aggódunk. Számtalan dologra figyelünk, amikből 
tengernyi információ árad felénk és észrevétlenül megtelik a szívünk, lelkünk minden 
felesleges dologgal. Persze fontos dolgok is vannak ezek között, melyek szükségesek, de 
a lényeg inkább azon van, hogy a legfontosabb dolog helyére ne kerüljön semmi.  És a 
legfontosabb maga Jézus Krisztus és a vele való közösség! Ha ezt valamilyen más „fontos” 
dolog megelőzi, akkor ezen változtatnunk kell. Pálnak Krisztus az élet! Nekünk ki vagy 
mi jelenti az életet? Mi a legfontosabb az életünkben? Mire vigyázunk a legjobban? Nincs 
nagyobb kincs Jézusnál! Ha nem ő az első az életünkben, akkor minden értelmét veszti. De 
ha Ő uralkodhat az életünkben, akkor minden a helyére kerül.  Ügyeljünk, hogy életünk 
középpontjában Jézus legyen!
R: Fil 1,18-30; E: 1Móz 50

„Az az indulat legyen bennetek, amely Krisztus Jézusban is megvolt: aki Isten formájában 
lévén nem tekintette zsákmánynak, hogy egyenlő Istennel, hanem megüresítette önmagát, 
szolgai formát vett fel, emberekhez hasonlóvá lett, és emberként élt; megalázta magát, és 
engedelmes volt mindhalálig, mégpedig a kereszthalálig.” Fil 2,5-8
 A Jézusi indulat nem heves dühkitörés, hanem szeretettel teljes megnyilvánulás. 
Minden tette az Atyával való személyes kapcsolatából fakadt, teljesen ráhangolódott az 
Atya vezetésére. Nem lázadt, hanem engedelmes volt. Nem kérkedett azzal, hogy ő Isten 
Fia, hanem megüresítette magát és emberi formát vett fel. Mennyire tudom én megüresíteni 
magamat és engedni, hogy Isten vezessen, irányt mutasson?  Mennyire jellemzi a 
viselkedésemet a kérkedés, az igazamhoz, jogaimhoz való ragaszkodás? Kész vagyok-e 
kiüresíteni önmagamat, megalázkodni, elengedni a sérelmeket? Tudok-e hallgatni, vagy 
mindig én akarok a középpontban lenni? Meghallgatok másokat vagy csak azt várom, hogy 
valaki engem hallgasson meg? Engedjük, hogy Isten használjon minket mások életében és 
tanuljunk meg kicsit megfeledkezni magunkról!
R: Fil 2,1-11; E: 2Móz 1
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„Zúgolódás és vonakodás nélkül tegyetek mindent, hogy feddhetetlenek és romlatlanok 
legyetek, Isten hibátlan gyermekei az elfordult és elfajult nemzedékben, akik között 
ragyogtok, mint csillagok a világban, ha az élet igéjére figyeltek. Ezzel dicsekszem majd 
Krisztus napján, hogy nem futottam hiába, és nem fáradtam hiába.„ Fil 2,14-16
 Mit teszek, ha kárt vallok, ha nem úgy alakulnak a dolgok, ahogy elterveztem, vagy 
ha igazságtalanság ér? Rögtön fellázadok? Pál apostol figyelmeztet, hogy mindent, tehát 
teljesen mindent zúgolódás és vonakodás nélkül tegyünk, mert csak így fog meglátszódni, 
hogy Krisztushoz tartozunk. A világi ember mindenen háborog, panaszkodik, lázad. Isten 
gyermeke tudja, hogy minden az Úr akaratából van, ha tetszik, ha nem az a bizonyos dolog 
nekem. Ez kell, hogy tudatosuljon bennem, ha Krisztust hordozom a szívemben. Az Úr 
munkálkodik még akkor is, ha nem is látom, Ő cselekszik, még ha nem is tapasztalom. 
Ő nem hagy magamra, ha egyedül is érzem magam. Isten hűséges az ígéreteihez! Ne a 
körülményekre nézz, ne a kudarcaidra, hanem bízz az Úrban! Ő nem hagy cserben!
R: Fil 2,12-30; E: 2Móz 2

„Krisztust akarom megismerni, és feltámadásának erejét, a szenvedéseiben való részvételt 
hozzá hasonulva a halálban, hogy valamiképpen eljussak a halottak közül való feltámadásra. 
Nem mintha már kezemben tartanám, vagy már tökéletes lennék, de törekszem rá, hogy 
magamhoz ragadjam, mert Krisztus is magához ragadott engem. Testvérek, nem képzelem 
magamról, hogy már magamhoz ragadtam, de egyet igen: felejtem, ami mögöttem van, és 
nekifeszülök annak, ami előttem van. Így futok a cél felé, annak a hivatásnak jutalmáért, 
amelyet Isten felülről adott Krisztus Jézusban.” Fil 3,10-14
 Pál apostol azt tanítja, a múltat magunk mögött kell hagyni, és figyelnünk kell 
Isten vezetésére a jelenben és a jövőben is. Ha kértük Isten bocsánatát a bűneinkre, akkor 
fogadjuk el, hogy Isten megbocsátott és ne gondolkodjunk többet ezekről, ne tépelődjünk az 
önmarcangolásban. Nézzünk előre! Olvassuk Isten igéjét, figyeljünk az Ő vezetésére és előre 
haladjunk. Aki folyton hátratekint, az előbb- utóbb elesik. Előre nézzünk, Isten munkálkodik 
bennünk, körülöttünk, általunk. Ismerek olyan embert, aki folyton a múltban él, kesereg. De 
semmi fejlődést nem látok nála. Megpróbáltam segíteni neki, hogy előbbre jusson, ne folyton 
hátra tekintsen, de ő továbbra sem akart változtatni és ezért maradt abban az állapotban, 
amiben volt. Ahhoz, hogy előbbre jussunk, változtatnunk kell és ez néha áldozatokkal jár. 
Kész vagy e megfizetni a növekedéssel járó nehézségek árát? 
R:Fil 3,1-14; E: 2Móz 3

„Akik tehát tökéletesek vagyunk, gondolkodjunk így mindnyájan; ha pedig valamiben 
másképp gondolkoztok, Isten azt is feltárja majd előttetek. Amire azonban már eljutottunk, 
aszerint járjuk utunkat.” Fil.3,15-16
Földi dolgok kötik le az elmédet vagy mennyei dolgok? Figyeld meg magad: egy nap alatt 
milyen gondolatok fordulnak meg legtöbbször a fejedben. A pénzkeresés motivál vagy 
az aggodalom tölti ki a szívedet, vagy netán valamilyen szenvedély rabja vagy? Fontos, 
hogy milyen gondolatokat forgatsz az elmédben, mert azok befolyásolnak téged. Ahogyan 
gondolkozol, olyanná válsz, előbb vagy utóbb azok hatása alá kerülsz. Fontosak a földi 
dolgok, de a mennyeiek fontosabbak. Mennyire jó, amikor Istenről gondolkodunk, amikor 
az Ő igéje átjár minket, azt forgatjuk a szívünkben, alkalmazzuk életünkben. Ügyeljünk arra, 
hogy min gondolkodunk! Tudatosan figyeljünk a gondolatainkra, hogy azok építő jellegűek 
legyenek, ne pedig rombolóak! Ettől függ, milyen emberekké válunk. 
E: Fil.3,15-21; E: 2Móz 4

„Ismerje meg mindenki a ti szelídségeteket! Az Úr közel van! Ne legyetek semmiben 
sem aggodalmaskodók, hanem minden helyzetben hálaadással végzett imádságban és 
könyörgésben terjesszétek a kéréseiteket Isten elé! Isten békéje pedig, amely meghalad 
minden értelmet, megőrzi szíveteket és elméteket Krisztus Jézusban.” Fil 4,5-7
 Miről vagy ismert az emberek előtt? Mely tulajdonságod a legszembetűnőbb? Pál 
figyelmeztet arra, hogy a szelídségünk legyen ismert minden ember előtt!  Nem azt mondja, 
hogy a gazdagságotokról, ne a rangotokról legyetek ismertek, hanem a szelídségetekről! Jézus 
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azt mondja a Máté evangéliumában, hogy tanuljátok meg tőlem, hogy szelíd és alázatos lelkű 
vagyok és megnyugvást találtok lelketeknek. A szelídség nem egy isteni ajándék, ezt tanulni 
kell!  Amikor megtanulod, hogy nem vágsz vissza annak, aki gyaláz téged, amikor jót teszel 
azzal, aki megkárosított, akkor tanulod a szelídséget, és ez megnyugvást ad a lelkednek. 
A pénz, a hatalom, a bosszú elveszi a nyugalmat. A szelídség nyugalmat ad. Miért? Mert 
megtanulod elengedni a dolgokat és teljesen Isten kezére bízni a sorsodat.  Ilyenkor ő harcol 
érted.
R: Fil 4,1-9; E: 2Móz 5,1-23

„Nem a nélkülözés mondatja ezt velem, mert én megtanultam, hogy elégedett legyek 
azzal, amim van. Tudok szűkölködni, és tudok bővölködni is, egészen be vagyok avatva 
mindenbe, jóllakásba és éhezésbe, bővölködésbe és nélkülözésbe egyaránt. Mindenre van 
erőm Krisztusban, aki megerősít engem.” Fil 4,11-13
 Pál megelégedett ember. Nem csak akkor, amikor mindene megvan, de akkor is, 
amikor nélkülöznie kell. Nem a körülményei határozzák meg a hozzáállását. Tud bővölködve 
is hálát adni és szűkölködve is. Mindenre van ereje, melyet Krisztusból merít. Krisztusra 
néz, rá figyel, Őt hallgatja, Őt szereti még az életénél is jobban! Mihez ragaszkodunk? Az 
a kincsünk! Tudunk-e hálát adni jó és rossz napokban egyaránt? Sokszor eszembe jut Jób 
istenfélelme. Mennyire szerette az Urat! Mikor mindent elveszített, akkor is azt mondta: 
„Mezítelenül jöttem ki anyám méhéből, és ruhátlanul térek oda vissza. Az Úr adta, az Úr 
elvette, legyen áldott az Úr neve!” (Jób 1,21) El tudod fogadni Isten akaratát az életedben? 
Tudod e szeretni Istent akkor is, ha nem akaratod szerint válaszol az imáidra?
R: Fil 4,10-23; E: 2Móz 6,1-30

„Azért hagytalak Krétán, hogy rendbe hozd az elintézetlenül maradt ügyeket, és 
presbitereket állíts szolgálatba városonként, ahogyan meghagytam neked: 6ha van olyan, 
aki feddhetetlen, egyfeleségű férfi, akinek gyermekei hívők, nem vádolhatók kicsapongással, 
és nem engedetlenek. 7A püspök ugyanis mint Isten sáfára legyen feddhetetlen, nem 
önkényeskedő, nem indulatos, nem részeges, nem kötekedő és nem haszonleső, 8hanem 
vendégszerető, a jóra hajlandó, józan, igazságos, kegyes, önmegtartóztató, 9aki ragaszkodik 
a tanítással megegyező igaz beszédhez, hogy az egészséges tanítással tudjon bátorítani, és 
meg tudja győzni az ellenszegülőket.” Titusz 1,5-9
 Fontos, hogy rend legyen a gyülekezetben. Fontos mindenkinek a szolgálata. Persze 
lehetnek nézeteltérések, de fontos megbeszélni, letisztázni a dolgokat. Jó lenne, ha minél 
többen éreznék a szolgálat jelentőségét, felelősségét. Hisz vannak, akik csak eljárnak egy 
gyülekezetbe, de semmivel nem építik a közösséget. Ők mindig csak újszülött módjára 
tápláltatni akarnak, de másokat nem akarnak táplálni, segíteni. Pedig fontos, hogy szolgáljunk 
egymás felé. Fontos, hogy növekedjünk, hogy járjunk rendszeresen közösségbe, építsük az 
egyházat. Szükség van imádkozó emberekre a gyülekezetben. Akik nemcsak vasárnap, de 
a hét többi napján is felemelik szavukat az Úrhoz, könyörögnek a tagokért, az egyházért, 
szívükön viselik Isten ügyét.  Milyen jó példa erre Anna, Fánuel leánya, Áser törzséből, 
Lukács evangéliumából, aki „Nem vált meg a templomtól: éjjel-nappal böjttel és imádsággal 
szolgált Istennek” (Luk.2,37).   Anna minden idejét a templomban töltötte, imádkozott és 
beszélt Istenről az embereknek. Tanuljunk tőle! 
Továbbá olyan gyülekezeti tagokra és vezetőkre van szükség, akik nemcsak szavukkal 
hirdetik az erkölcsiséget és keresztyénséget, hanem meg is élik azt tetteikkel, életmódjukkal.
R:Titusz 1,1-9; E: 2Móz 7,1-25

„Mert sokan engedetlenek, fecsegők és ámítók, különösen a körülmetéltek között. Ezeket 
el kell hallgattatni, mert egész családokat feldúlnak azzal, hogy aljas nyereség kedvéért 
azt tanítják, amit nem volna szabad… Minden tiszta a tisztának, de a tisztátalanoknak és a 
hitetleneknek semmi sem tiszta, sőt szennyes mind az elméjük, mind a lelkiismeretük. Azt 
vallják, hogy ismerik Istent, de cselekedeteikkel tagadják, mert utálatosak, engedetlenek 
és minden jó cselekedetre alkalmatlanok.” Titusz 1, 10-11; 15-16 
  Aki fecseg, az sokat beszél különösebb mondanivaló vagy határozott szándék nélkül. 
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Tehát nincs konkrét mondanivalója, sem szándéka. Isten igéje óv a fecsegéstől. Aki sokat 
beszél, előbb-utóbb téved, rágalmaz, pletykálkodik…. Aki fecseg, az feldúlja mások életét, 
felkavar, zűrt okoz.  A Biblia óv a fecsegővel való barátkozástól is: „A rágalmazó titkokat 
fed fel, azért a fecsegővel ne barátkozz!” (Péld 20,19). Isten tudja, hogy olyanokká válunk, 
mint azok, akikkel barátkozunk. Válogassuk meg a barátainkat! Fontos, hogy megtanuljuk a 
hallgatást, valamint mások meghallgatását is. 
R:Titusz 1, 10-16; E: 2Móz 8,1-32

„Az ifjakat ugyanígy intsd, hogy legyenek józanok mindenben; te magad légy példaképük 
a jó cselekedetekben, mutass nekik a tanításban romlatlanságot és komolyságot, beszéded 
legyen feddhetetlen és egészséges, hogy megszégyenüljön az ellenfeled, mivel semmi rosszat 
sem tud mondani rólunk.” Titusz 2,6-8
  Ez a világ egyre romlottabb, az erkölcsi értékrend egyre lejjebb süllyed. Ezért egyre 
nagyobb jelentőséggel bír, ha egy gyülekezetben a Krisztusi értékrend uralkodik. Fontos, hogy 
példaértékű életet éljünk és tovább is adjuk gyermekeinknek ezeket az értékeket.  Meg kell 
újítanunk elménket Isten igéjével, hogy megismerjük Isten akaratát, Isten gondolatmenetét. 
Ne igazodjunk a világhoz, se a világi mércéhez! Igazodjunk Isten szavához, mely megáll 
örökké. Isten mindig jót akar nekünk, vezetni, óvni, tanítani akar. Ha magunkat Isten igéjével 
tápláljuk, akkor tudunk a gyülekezetben is egymás felé szolgálni.
R: Titusz 2,1-10; E: 2Móz 9

„Mert megjelent Isten üdvözítő kegyelme minden embernek, és arra nevel minket, hogy 
megtagadva a hitetlenséget és a világi kívánságokat, józanul, igazságosan és kegyesen 
éljünk e világban, mivel várjuk a mi boldog reménységünket, a mi nagy Istenünk és 
üdvözítőnk, Jézus Krisztus dicsőségének megjelenését, aki önmagát adta értünk, hogy 
megváltson minket minden gonoszságtól, és megtisztítson minket a maga népévé, amely jó 
cselekedetre törekszik.”  Titusz 2,11-14
 Isten igéje figyelmeztet, hogy a hitetlenséget és a világi kívánságokat meg kell 
tagadni. Nem élhetek egyszerre a világ és Isten értékrendje szerint is. Nem járhatok egyszerre 
két úton! Vagy a keskeny, vagy a széles úton haladok! Nincs arany középút! Pál apostol 
figyelmeztet, hogy józanul, igazságosan és kegyesen éljünk. Csak akkor tudunk így élni, 
ha Isten felé fordultunk és Jézus áldozatát hittel elfogadtuk. Isten kegyelme nélkül nem 
látjuk bűnös voltunkat, nem hisszük el, hogy szükségünk van az Úrra. A kegyelem az, amely 
megváltoztat, amely világosságot hoz a szívünkbe, élettel tölt meg. Az Úrral való járás 
mindennél drágább.
R: Titusz 2,11-15; E: 2Móz 10

„Emlékeztesd őket arra, hogy rendeljék alá magukat az uralkodóknak és a felsőbbségnek: 
engedelmeskedjenek, és legyenek készek minden jó cselekedetre. Senkit se szóljanak meg, 
kerüljék a viszálykodást, legyenek megértők, teljes szelídséget tanúsítva minden ember 
iránt.” Titusz 3,1-2
 Pál apostol figyelmeztet, hogy senkit se szóljunk meg, kerüljük a viszálykodást és 
teljes szelídséget tanúsítsunk mindenki iránt. De nehéz is ezt megtanulni… Mi szeretünk 
mindenről véleményt alkotni és annak hangot is adni. Nehéz csendben maradni. A 
szelídséget többször is említi az ige.  „A ti szelídlelkűségetek ismert legyen minden ember 
előtt.„ (Fil. 4,5). „Ellenben törekedj igazságra, kegyességre, hitre, szeretetre, állhatatosságra, 
szelídlelkűségre.” (Tim. 6,11).
A szelídlelkű ember alázatos, meg tud másokat hallgatni, tisztelettel fordul a másik ember 
felé, előzékeny, kedves, önzetlen.  A szelíd ember kellemes légkört áraszt, öröm vele együtt 
lenni és érdemes tőle tanulni.
R: Titusz 3,1-7; E: 2Móz 11
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„De kerüld az ostoba vitatkozásokat, a nemzetségtáblázatokkal kapcsolatos kérdéseket, a 
viszálykodásokat és a törvényeskedő harcokat, mert ezek haszontalanok és hiábavalók. A 
szakadást okozó ember elől egy vagy két figyelmeztetés után térj ki, tudván, hogy az ilyen 
ember kivetkőzött önmagából, bűnben él, és magában hordja ítéletét.” Titusz 3,9-11
 Pál apostol figyelmeztet, hogy kerüljék a viszálykodást, az ostoba vitatkozásokat, a 
törvényeskedést. Miért? Mert haszontalanok és hiábavalók. Nem visznek előbbre. Vannak 
olyan emberek, akik alig várják, hogy találjanak valakit, akire ráakaszkodhatnak, és csak 
úgy ontják a maguk alkotta szabályokat, okoskodásokat, elméleteket. Elég leterhelőek az 
ilyen emberek. Nem a békességet, a másik ember építését keresik, hanem egyedül a saját 
igazságukat. Nem is érdekli őket a másik ember véleménye. A lényeg, hogy ő kioktathatott 
valakit és ezáltal jobbnak, igazabbnak érzi magát. Az ilyenfajta beszélgetések, barátságok 
sehova sem vezetnek. Barátkozzunk olyan emberekkel, akiknek szavai építőek és ügyeljünk 
arra, hogy a mi beszédünk is áldás legyen mások számára!
R: Titusz 3,8-15; E: 2Móz 12,1-20

„Hálát adok mindenkor az én Istenemnek, amikor megemlékezem rólad imádságaimban, 
mert hallottam az Úr Jézusba vetett hitedről és a szentek iránt tanúsított szeretetedről, 
és imádkozom azért, hogy a hitünkben való közösséged eljuttasson téged mindannak a 
jónak a megismerésére, amely Krisztusért van bennünk. Szeretetedben sok örömünk és 
vigasztalásunk volt, mert a szentek szíve felüdült általad, testvérem.” Filem 1,4-7
 Filemon a hitéről és szeretetéről vált ismertté. Csodálatos ember lehetett. Öröm lehetett 
vele együtt lenni. Aki a hitéről és szeretetéről ismert, az kellemes társaság, építi a másik 
embert. Mi miről vagyunk híresek? A haragos természetünkről, a törvényeskedésünkről? 
Talán félnek közelíteni hozzánk az emberek, mert nem tudhatják mikor mire számíthatnak? 
Megbízhatóak vagyunk? Tudunk titkot tartani? Vizsgáljuk meg a szívünket és figyeljük meg 
az emberek viszonyulását irányunkba, mert ez sokat elárul rólunk. Törekedjünk arra, hogy 
kedves, szeretetteljes emberekké váljunk, akik áldásul szolgálnak mind a gyülekezetben, 
mind a világban!
R: Filem 1,1-7; E: 2Móz 12,21-51

„Bizony, testvérem, bárcsak hasznodat vehetném az Úrban! Nyugtasd meg az én szívemet 
Krisztusban! Engedelmességedben bízva írok neked, mert tudom, hogy többet is megteszel 
annál, amit mondok” Filem 1,20-21
Pál bízott Filemonban. Tudta, hogy hűséges és többet is megtesz, mint amennyire megkérte.  
 Mennyire csodálatos lehet, ha ilyen barátod van! Olyan testvér, akire számíthatsz! 
Kevesen vállalják be a szolgálatot és még kevesebb, aki mindezt alázatosan, teljes szívvel 
teszi. Pedig Jézus szerint a szolgától elsősorban azt várja el az Ura, hogy hűséges legyen. A 
sáfároktól pedig azt kívánják, hogy mindegyikük hűségesnek bizonyuljon (1Kor 4,2).  Bármit 
végzünk az Úrnak, tegyük azt teljes szívvel! Ne keressük az emberek kedvét, ne várjuk, hogy 
észrevegyék, megdicsérjenek hanem teljes szívből ajánljuk fel Istennek a szolgálatunkat!
R: Filem 1,8-25; E: 2Móz 13

„Miután régen sokszor és sokféleképpen szólt Isten az atyákhoz a próféták által, ezekben a 
végső időkben a Fiú által szólt hozzánk, akit mindennek örökösévé tett, aki által a világot 
teremtette. Ő Isten dicsőségének kisugárzása és lényének képmása, aki hatalmas szavával 
hordozza a mindenséget, aki miután minket bűneinktől megtisztított, a mennyei Felség 
jobbjára ült. Annyival feljebb való az angyaloknál, amennyivel különb nevet örökölt 
náluk.” Zsid 1,1-4
 Isten a Fia, Jézus által szól hozzánk. Csodálatos Isten szeretete, amely az Egyszülött 
Fiát odaadta értünk, hogy elhordozza bűneinket és általa megmenekülhessünk! Emberi ésszel 
fel nem fogható, hogyan tud Isten ily nagyon szeretni minket! Nem érdemeltük meg az Ő 
kegyelmét, az Ő irgalmát. Mégis minden nap ránk árasztja azt! Hálás vagyok az Úrnak, hogy 
ismerhetem őt és az életem része. Gazdaggá tesz, vezet, tanít, int és körülvesz szeretetével. 
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Az Ő hűsége minden reggel megújul. Ez csodálatos! Nem a vétkeink szerint bánik velünk, 
hanem az Ő irgalmassága szerint! Méltó a dicséretre!
R: Zsid 1,1-4; E: 2Móz 14

„Kicsoda olyan az istenek között, mint te, URam? Kicsoda olyan felséges szentségében, 
félelmetes dicső tetteiben, csodákat cselekvő, mint te? Kinyújtottad jobbodat, és elnyelte 
őket a föld. Hűségesen terelgeted e megváltott népet, erőddel vezeted őt szent hajlékodba. 
Hallják a népek, s beleremegnek, fájdalomban vonaglanak Filisztea lakói… Rettentő 
félelem szakad rájuk, hatalmas karodtól néma kővé válnak, míg átvonul a néped, URam, 
míg átvonul ez a nép, amelyet kiváltottál. Beviszed, és elülteted őket örökségednek hegyén, 
melyet lakóhelyednek készítettél, URam, a szent helyen, URam, mit kezed tett szilárddá. Az 
ÚR uralkodik örökkön-örökké!” 2Móz.15,11-14; 16-18
 Isten vitéz harcos! Ahogyan Isten harcolt az ő népéért a múltban, ugyanúgy harcol 
a jelenben is értünk! Nem vagyunk egyedül a nehézségeinkben! Nem vagyunk egyedül a 
küzdelmeinkben, a megoldhatatlannak tűnő helyzetekben! Ő ma is harcol értünk! Egyetlen 
dolgunk van csak: kiengedni a kezünkből a saját igazunk hangoztatását és ehelyett az Ő 
igazságát kell keresnünk. Fontos, hogy imában rábízzuk a dolgokat, mert csak akkor tud 
munkálkodni bennünk és általunk. Amíg magunk akarunk mindent kiagyalni és megoldani, 
addig ő nem cselekszik. Várja, hogy rá merjük bízni magunkat és átengedjük életünk 
irányítását.
R: Zsid 1,5-14 ;2Móz 15

„Ezért tehát még jobban kell figyelnünk a hallottakra, hogy valamiképpen el ne sodródjunk. 
Mert ha az angyalok által hirdetett ige olyan erős volt, hogy minden törvényszegés és 
engedetlenség megkapta igazságos büntetését, akkor hogyan menekülünk meg mi, ha 
nem törődünk ilyen nagy üdvösséggel, amelyet az Úr hirdetett először? Azok pedig, akik 
hallották, megerősítették ezt számunkra” Zsid. 2,1-3
 Pál figyelmeztet, hogy figyeljünk a hallottakra. „A hit tehát hallásból van, a hallás 
pedig Krisztus beszéde által.„ (Róma 10,17). Nagyon fontos, mire figyelünk. Ha nem Isten 
igéje a legfőbb tekintély az életünkben, akkor könnyen elsodródunk. Sok tanítást találunk 
az interneten is, amely jónak tűnik, de egy-egy dolog eltér a Szentírás igazságától. Ilyenkor 
fontos, hogy összevessük az igével és ha bármiben nem egyezik, ne fogadjuk el. A Biblia is 
figyelmeztet, hogy mindent vizsgáljunk meg. Résen kell lenni, mert az ördög minden módon 
el akar távolítani Isten igazságától. Legyünk bölcsek és tanulmányozzuk Isten igéjét!
R: Zsid. 2,1-4; E: 2Móz 16

„Mert nem angyalok uralma alá rendelte az eljövendő világot, amelyről szólunk. Sőt 
valahol valaki így tett bizonyságot: „Micsoda az ember, hogy gondolsz rá, vagy az embernek 
fia, hogy gondod van rá? Rövid időre kisebbé tetted őt az angyaloknál, dicsőséggel és 
méltósággal koronáztad meg, mindent lába alá vetettél.” Ha ugyanis mindent alávetett 
neki, akkor semmit sem hagyott, ami ne volna neki alávetve. Most ugyan még nem látjuk, 
hogy minden az uralma alatt áll,” Zsid.2,5-8
 Sokszor rácsodálkozom Isten szeretetére, hozzánk választottjaihoz való viszonyulásán. 
Ismer minket, látja nemcsak a tetteinket, elbukásainkat, de a gondolatainkba is belelát. Látja, 
hogy tökéletlenek vagyunk, tele rengeteg hibával, mulasztással, bűnnel, és mégis szeretettel 
fordul felénk. Ha hozzá futunk bűnbánattal, kész megbocsátani és újrakezdést biztosítani 
számunkra. Pedig csak porszemek vagyunk. Hatalmas Isten szeretete és irgalma irántunk, 
emberi ésszel fel sem fogható! Nemcsak, hogy tud rólunk, de törődik is velünk, szemmel tart 
minket, körülvesz védelmével, gondoskodásával. Meghallgat, ha hozzá kiáltunk! Méltó az 
Úr a dicséretre és imádatra! Nincs hozzá hasonló senki sem!
R: Zsid.2,5-18; E: 2Móz 17
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„Krisztus azonban mint Fiú hű a maga házához. Az ő háza mi vagyunk, ha a bizalmat és 
a reménység dicsekedését mindvégig szilárdan megtartjuk” Zsid.3,6
 Ha Jézust beengedted az életedbe és Ő ott él a szívedben, akkor a mennyek 
országának polgára vagy! Ezt soha ne feledd el! Az ördög el akarja ezt feledtetni veled. 
El akar bizonytalanítani, különösen amikor elbuksz. Nem akarja, hogy elhidd az igazságot, 
hogy Isten akkor is szeret, amikor elbuktál és fel akar segíteni téged. Csüggedésbe akar 
kergetni, hogy ne bízz az Úrban, hanem add fel a harcot. Ne hallgass rá! Isten országának 
polgára vagy! Isten nem hagy el, ő felemel és továbbvisz az úton, csak bízz benne, ne add fel!  
Istennel győztes leszel minden körülmény között! Ne a saját erődben bízz, hanem az Úrban! 
Tanulj meg Istenre támaszkodni a nehézségekben is!
R: Zsid.3,1-6; E: 2Móz 18

„Mert amikor ezt mondja az Írás: „Ma, ha az ő szavát halljátok, ne keményítsétek meg a 
szíveteket, mint az elkeseredéskor”, azt kérdezzük: kik keseredtek el, amikor ezt hallották? 
Nemde mindazok, akik Mózes vezetésével kijöttek Egyiptomból? És kikre haragudott Isten 
negyven éven át? Nem azokra, akik vétkeztek, akiknek a teste elhullott a pusztában? És 
kiknek esküdött meg, hogy nem mennek be nyugalma helyére, ha nem azoknak, akik 
engedetlenekké váltak? Látjuk is, hogy nem mehettek be hitetlenségük miatt.” 
Zsid.3,15-18
 Sokan nem jutottak el az ígéret földjére. De miért is? Isten nem akarta? Nem. A saját 
hozzáállásuk miatt vesztek el! Úrrá lett rajtuk a hitetlenség, a zúgolódás, a keserűség. Már 
nem bíztak az Úrban! Nagyon veszélyes beengednünk a hitetlenséget, keserűséget, lázadást 
az életünkbe! Megfertőzi életünk minden területét. Ha megkeményítjük a szívünket, akkor 
mi magunk zárjuk ki saját magunkat az áldásból! Isten sohasem fordul el tőlünk! Mindig 
mi állunk ellent neki. Bármilyen kilátástalan helyzetben vagyunk, ne lázadjunk Isten ellen! 
Bízzunk benne, hogy ő megoldást készít számunkra! Ne keseredjünk el, mert ő sohasem 
fordul ellenünk, hűséges hozzánk! 
R: Zsid.3,7-19; E: 2Móz 19

„Mivel tehát még várható, hogy némelyek bemennek abba, és akiknek előbb hirdették 
az evangéliumot, nem mentek be engedetlenségük miatt, egy napot ismét „mának” 
jelöl ki. Dávid által hosszú idő múlva így szól, ahogyan előbb is mondtuk: „Ma, ha az ő 
szavát halljátok, ne keményítsétek meg a szíveteket!” Mert ha Józsué bevitte volna őket a 
nyugalom helyére, nem szólna azután egy másik napról. A szombati nyugalom tehát még 
ezután vár Isten népére.” Zsid 4,6-9
 Nagyon fontos megtanulnunk, hogy soha ne keményítsük meg a szívünket Isten 
előtt. Isten megengedhet nehézségeket, veszteséget, kudarcot, betegséget az életünkben, 
de ne engedjük, hogy ez eltávolítson Őtőle. Isten a szenvedéssel megpróbál, de egyben az 
által meg is tisztít. Jób sokat szenvedett, de nem keményítette meg a szívét, hanem minden 
nyomorúsága ellenére is bízott az Úrban. Ne álljunk ellen Isten szavának, hanem mindenkor 
nyitott szívvel hallgassuk Őt! Az Úr bölcs, tudja mit miért enged meg az életünkben. Ha 
mi bezárjuk a szívünket előtte, akkor csak magunknak okozunk kárt. Ha megkeseredünk, 
feladjuk a harcot, nem bízunk az Úrban, elfordulunk tőle, akkor csak saját életünket és 
lelkünket tesszük tönkre. Akik engedelmeskednek az Úrnak, azoknak Isten az ő nyugalmát 
adja a szívükbe. Ez a nyugalom, óriási kincs!
R: Zsid 4,1-11; E: 2Móz 20,1-17

„Mert Isten igéje élő és ható, élesebb minden kétélű kardnál, mélyre hatol, az elme és 
a lélek, az ízületek és a velők szétválásáig, és megítéli a szív gondolatait és szándékait. 
Nincsen olyan teremtmény, amely rejtve volna előtte, sőt mindenki mezítelen és fedetlen az 
ő szeme előtt. Neki kell majd számot adnunk.„ Zsid 4,12-13
 Az Istenhez való viszonyodat jól tükrözi a Szentíráshoz való viszonyod. Annyira 
szereted Istent, amennyire szereted az ő igéjét! Vizsgáld meg magad! Mennyire adsz teret 
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Dr. Sándor Endre (†)
lelkipásztor 
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SZOMBAT•
NÁRCISZ

Isten szavának a mindennapi életedben, döntéseidben, kapcsolataidban? Fontos számodra 
Isten tanácsa? Isten igéje megítél, tanít, vezet, vigasztal, bátorít, erőt ad. Engedem-e, hogy 
Isten szava átjárjon, forgatom-e a szívemben, mint Mária? Mi a fontosabb: a saját akaratom 
vagy Istené? Hallgatok-e a figyelmeztetésre? Csodálatos, hogy van vezetőnk az életünk útján! 
Nem kell bolyonganunk az utat keresve. Odafordulhatunk Istenhez és ő utat mutat nekünk. 
Szerető mennyei Atyánk van! Szavai irányt mutatnak, megóvnak a helytelen utaktól, rossz 
döntésektől. Nagyon fontos figyelni az Úr szavára! Sok rossz dologtól megőrzi életünket, ha 
figyelünk rá.
R: Zsid.4,12-16; E: 2Móz 20,18-26

„Ő testi élete idején könyörgésekkel és esedezésekkel, hangos kiáltással és könnyek között 
járult az elé, akinek hatalma van arra, hogy kiszabadítsa őt a halálból. És meghallgattatott 
istenfélelméért. Jóllehet ő a Fiú, szenvedéseiből megtanulta az engedelmességet, és 
miután tökéletességre jutott, örök üdvösség szerzőjévé lett mindazok számára, akik 
engedelmeskednek neki. Mert Isten őt Melkisédek rendje szerint való főpapnak nevezte.„ 
Zsid 5,7-10
 Jézus a mi egyetlen főpapunk. A szent, tökéletes főpap. Ő a mi közbenjárónk. 
Hatalmas Úr.  Ő az, aki megszerezte számunkra az üdvösséget. A mi bűneinkért szenvedett 
és halt meg. Lejött a mennyből, hogy minket megmentsen. Elhordozta szégyenünket és 
bűneinket.  Nem hagyott minket Istentől eltaszítva. Békességet szerzett nekünk a mennyei 
Atyával.  Engedelmes volt mindhalálig. Ezért minden a lába alá vettetett. Nagyságát csak 
szeretete múlja felül. Együtt tud érezni a tudatlanokkal és tévelygőkkel. Nem egy könyörtelen 
zsarnok, hanem egy szeretettel teljes, együttérző, megértő Isten. Bárhogyan és bármikor 
jöhetsz Hozzá. Sohasem fog elküldeni, mindig kitárt karral vár rád. Jöjj bátran, minden nap 
Hozzá!
R. Zsid 5,1-10; E: 2Móz 21

„Erről nekünk sok mondanivalónk van, amit nehéz megmagyarázni, minthogy eltompult 
a hallásotok. Mert mostanra már tanítóknak kellene lennetek, mégis arra van ismét 
szükségetek, hogy Isten beszédeinek alapelemeire tanítsanak titeket, és olyanokká lettetek, 
mint akiknek tejre van szükségük, nem kemény eledelre. Aki ugyanis tejen él, járatlan az 
igazság igéjében, mivel kiskorú. A nagykorúaknak pedig kemény eledel való, mint akiknek 
tapasztalatuk folytán gyakorlottak az érzékeik a jó és a rossz megkülönböztetésére.„ Zsid 
5,11-14
 Amikor Istent megismerjük, átadjuk neki az életünket, ezek után fontos, hogy tápláljuk 
a lelkünket. A növekedéshez táplálkozni kell.  Persze nem mindegy, hogy mivel tápláljuk a 
lelkünket: nassolnivalókkal vagy igazán tápláló ételekkel. Isten igéje a legtáplálóbb étel. 
Fontos naponta magunkhoz venni, olvasni, elmélyedni benne. A hit hallásból van, a hallás 
pedig Isten igéje által. Azáltal fejlődik a hallásunk, minél többet figyelünk Isten szavára, 
minél többet hallgatjuk Isten igéjét. Vannak, akiknek eltompul a hallásuk, mivel csak néha 
veszik elő Isten szavát. Fontos folyamatos kapcsolatban lenni az Úrral. Akik csak időnként 
olvassák a Bibliát, azok megmaradnak csecsemők lelki téren. Ezek az emberek állandóan 
másoktól várnak segítséget. De aki folyamatosan figyel az Úrra, keresi Őt, az növekedni fog 
és másokat is épít, és így hasznára válik mind a gyülekezet, mind a társadalom számára!
R: Zsid 5,11-14; E: 2Móz 22

„Mert nem igazságtalan az Isten, hogy elfeledkeznék cselekedeteitekről és arról a 
szeretetről, amelyet az ő nevében tanúsítottatok, amikor a szenteknek szolgáltatok és most 
is szolgáltok. De kívánjuk, hogy közületek mindenki ugyanazt az igyekezetet tanúsítsa 
mindvégig, amíg a reménység egészen be nem teljesedik, hogy ne legyetek restek, hanem 
kövessétek azokat, akik hit és türelem által öröklik az ígéreteket.” Zsid 6,10-12
Pál apostol figyelmeztet, hogy figyeljünk azokra, akik hit és türelem által örökölték az 
ígéreteket! Nem mindegy, ki a példaképünk, kit tartunk tekintélynek az életünkben. A 
világban más értékek dominálnak. Azt hirdetik, hogy törtetned kell, ha valami értékeset 
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akarsz elérni az életedben. Előbbre helyezik az anyagi javakat a lelki békénél. A vágyaid 
megvalósulását szorgalmazzák az Istennel való kapcsolat helyett. Számodra mi a fontos? A 
saját akaratod vagy Isten akarata? Pál szerint azokra a személyekre érdemes figyelni, akik hit 
és türelem által öröklik az ígéreteket. Hit és türelem. Kitartani a hitben akkor is amikor nem 
látunk kiutat. Türelmesnek lenni akkor is, amikor már hosszú ideje nem jön válasz imáinkra, 
nem történik változás életünkben. Isten értékeli ezeket a törekvéseinket. Nála készen áll a 
jutalom.
R: Zsid 6,1-12; E: 2Móz 23

„Így ez a két változhatatlan tény, amelyekben lehetetlen, hogy Isten hazudjon, erősen 
bátorít minket, akik odamenekültünk, hogy megragadjuk az előttünk levő reménységet. 
Ez a reménység lelkünknek biztos és erős horgonya, amely behatol a kárpit mögé, ahova 
elsőként bement értünk Jézus, aki Melkisédek rendje szerint főpap lett örökké.” 
Zsid 6,18-20
 Reformáció napján felmerül a kérdés: kiből vagy miből meríted a reménységet? 
Ebben a bizonytalan világban könnyen elkeseredhetnénk, elveszítenénk a reményt. Lelkünk 
egyetlen biztos reménysége az Úr, a mindenható! Nincs mitől félnünk, ha a mindenség 
Urában bízunk. Ő a mi egyetlen és igaz Főpapunk és egyben Királyunk és Prófétánk! Ő 
bármit megtehet! Amíg a saját erőnkben, tehetségünkben tudásunkban, vagy akár más 
személyekben -akármilyen hatalmasok vagy „szentek”-ben bízunk, addig bajban vagyunk, 
mert ezek megbízhatatlan források. De ha bizalmunkat az élő Istenbe vetjük akkor nyugodtak 
lehetünk, az Úr gondoskodik rólunk, minden megoldhatatlannak tűnő helyzetre megoldást 
készít. Isten nem a hatalmasságokban, emberi erőben és nagyságban, hanem az istenfélőkben 
gyönyörködik (Zsolt 147,10-11).
R: Zsid 6,13-20; E: 2Móz 24
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AZ IGE MELLETT

 Sola Gratia-Egyedül a kegyelem

“Hiszen kegyelemből van üdvösségetek hit által, és ez nem tőletek van: Isten ajándéka; nem 
cselekedetekért, hogy senki se dicsekedjék.” Efézus 2, 8-9

A reformáció hónapjában fontos hangsúlyt 
fektetnünk a reformátori tanításokra. Az öt sola, öt 
latin kifejezés, ami összefoglalja  a reformátorok 
alapvető teológiai hitét. Ez az öt tanítás: sola 
scriptura - egyedül a Szentírás, sola fidé - egyedül 
a hit, sola gratia - egyedül a kegyelem, solus 
Christus - egyedül Krisztus, soli Deo gloria - 
egyedül Istené a dicsőség.
Ezek közül, a kiemelt ige alapján most a 
kegyelemmel szeretnék bővebben foglalkozni.

Mi is a kegyelem? Amikor a gyerekeket 
kérdezem erről a hittanórán, akkor nem mindenki 
tudja megmagyarázni, illetve körülírni. Ezért 
egy bírósági példát szoktam fel hozni, hogy 
milyen, amikor egy vádlottnak, aki bűnös 
megkegyelmeznek és nem kell börtönbe mennie. 
Valahogy a Bibliai szóhasználat is ilyen, amikor 
Isten nekünk bűnös embereknek megkegyelmez. 
Nézzük meg egy kicsit közelebbről ezt a 
reformátori tanítást.  

 A középkori egyház egyik tévelygése 
az volt, hogy nagyon kihangsúlyozta az emberi 
cselekedeteket. Vagyis, hogy mi tehetünk valamit 
saját magunk az üdvösségünkért. De ugyanez a 
téves felfogás uralkodott Jézus idejében is, amikor 
a farizeusok, akik a törvény teljes betartására 
törekedtek, azt mondták, hogy a törvény, a Tóra, 
ami Mózes 5 könyvét jelenti, üdvözít. Vagyis, 
ha valaki betartja ezeket a parancsolatokat 
maradéktalanul, akkor biztosítva van számára az 
üdvösség, a mennyországba való bejutás. Ezt a 
nézetet Jézus már nem vallotta. 

 De ehhez hasonló nézetek alakultak ki 
a középkorban. Ha valaki jótetteket tesz, jó 
cselekedeteket végez el, akkor az már jó úton 
halad a mennyország felé. Vagyis az volt a lényeg, 
hogy minél több jó cselekedetet végezzenek 
az Istenben hívők, mert ez biztosítja számukra 

az Isten országába való bejutást. Ez egészen 
odáig fajult, hogy az akkori egyház bűnbocsátó 
cédulákat árusított és azt mondták, hogy ha 
valaki ezt a búcsúcédulát megveszi, akkor 
annak megbocsáttattak a bűnei, sőt kevesebb jó 
cselekedetre lesz szüksége.

 Ekkor jött a nagy reformátori felismerés, 
először Luther Mártonnak majd utána másoknak 
is, hogy Isten előtt nem a jó cselekedeteink és a 
tetteink üdvözítenek. Nem emberi érdem, hogy 
Isten gyermekei lehetünk. Nem mi teszünk 
valamit azért, hogy Isten előtt kedvesek legyünk. 

 Mi is a kegyelem? Hadd tegyem fel 
még egyszer ezt a kérdést, de most Isten 
szempontjából. Erre a kérdésre a válasz: Isten 
cselekvése. Vagyis itt nem az ember tesz valamit, 
hanem ahol a kegyelem jelenik meg ott már Isten 
cselekszik. Istennek ez a cselekedete végigmegy 
az egész Biblián, és jelen van mind az Ó, mind 
az Újszövetségben is. Pál apostol itt az Efézusi 
levélben Isten kegyelmének a lényegét foglalja 
össze, miszerint az üdvösség megszerzése, tőlünk 
független. Mi ezért nem tehetünk semmit emberi 
cselekedeteinkkel. Ide tartozik a hit, hogy csak 
hit által, amit megint Isten add a mi szívünkbe. 
Ez által a hit által vannak jó cselekedeteink, de az 
üdvösségünk az nem a jó cselekedetektől függ.

 Mefibóset is így volt az Ószövetségben, 
aki Saul király unokája volt és a Dávid király-
pártiak leszámoltak Saul házával, ők mindenkivel 
végezni akartak, aki abból a családból származott. 
De Dávid megkegyelmez (2 Sámuel 9, 1-13), 
Saul fiáért Jonatánért, mert jó barátok voltak. 
Halál fia volt ez a Méfibóset, mert a Dávid 
pártiak vele is végezni akartak, nyomorék és 
béna volt, nem tudott volna még védekezni sem. 
De a királyi döntés, az volt, hogy megkegyelmez 
neki és azt mondja Dávid, hogy Mefibóset az én 
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asztalomnál fog étkezni. Nem érdemből van, nem 
azért tette Dávid, mert hasznot vagy valami jót 
látott benne, hogy majd később jó lesz, hanem 
szeretetből, királyi kegyelemből. Hát Isten is 
ilyen kegyelemből tart minket.

Az Úr közbeszól: kegyelmes döntés, „Szeret az 
ÚR, azért nincs még végünk, mert nem fogyott 
el irgalma (Jersir 3,22)” mondja Jeremiás próféta.

 Isten legnagyobb kegyelmes tette, pont 
ezért az volt, hogy elküldte fiát, mindnyájunkért, 
hogy ne vesszünk el. Ezért se te, se én nem tettünk 
semmit. Ez Isten királyi cselekvése, és ebből is 
láthatjuk, hogy a mi életünkben is cselekszik 
az Úr. Ez az a kegyelem, ahol minden emberi 
lehetőségnek vége és ahol az emberi lehetőségek 
megszűnnek ott kezdődik a kegyelem. A 
középkorban, azt mondták tegyél meg magadtól 
mindent, hogy eljuss az üdvösségre. Ekkor jött 
a reformációs tanítás, hogy nincsen emberi 
lehetőség, nincs „segíts magadon és Isten is 
megsegít”. Én ezért semmit nem tudok tenni.

 Aki, már feküdt műtőasztalon, operáción 
esett át, amikor oda került és elaltatták, 
onnan kezdve nem tehet semmit az életéért. 
Természetesen fontos, hogy a beteg is akarjon 
meggyógyulni, de a műtőasztalon már magunkért 
semmit nem tudunk tenni. Hanem mások tesznek 
értünk valamit. Pál apostol is ezt élte át. Amikor 
az emberi utaknak lehetőségeknek vége van, 
amikor életről és halálról van szó, akkor kezdődik 
a kegyelem. Nincs önmegváltás, ahogy a keleti 
vallások mondják, hogy ezt tedd, ezt ne tedd meg, 
azt ne edd meg, amazt meg edd meg. Itt már nem 
számítanak a tanácsok, hogy mit kell tegyünk és 
mit ne. Itt már egyedül nem megy, csak Isten az, 
aki tud értünk tenni.

Reményik Sándor Kegyelem című versében, amit 
elolvashatnak az olvasók a fedőlap belső részén, 
a költő nagyon jól megfogja a kegyelem lényegét, 
hogy ezért mi igazából nem tudunk tenni semmit. 
Az emberi akarat marad, hogy vágyjunk az Úrra 
az Ő cselekvésére a mi életünkben is, marad az 
akarat, hogy átadjuk Krisztusnak a helyet az 
életünkben. Mert az ember nem képes magát 
megszabadítani a bűntől, erre csak Isten képes. 
Voltál-e már ebben a helyzetben, mint a beteg, 
amikor ott fekszik a műtőasztalon? Tudtad-e 
azt mondani tessék itt az életem, tégy vele, amit 
jónak látsz?

 Ha valaki ezt átéli, akkor minőségi változás 
történik az életében, mint ahogy Méfibósetnek is. 
Méfibóset a halál fia volt, aztán pedig királyfi lett 
belőle. Micsoda minőségi változás. Jonatánért 
könyörült meg rajta Dávid király. Nekünk is van 
Jonatánunk, akiért Isten megkönyörül rajtunk ez 
pedig nem más, mint az Úr Jézus Krisztus, akiért 
minket nem ad az örök kárhozatra, hanem hit által 
kegyelemből az örök életre visz be bennünket. 
Ezért legyen a mi hitvallásunk is a Sola gratia. 
Legyen ez az életutunk, hogy velünk van az Úr. 
Ez a kegyelem legyen a fogódzkodó, amikor a 
jövőbe tekintünk, hogy Uram a te kegyelmeddel 
kísérj végig bennünket. Amikor pedig a múltba 
tekintünk, akkor mindig adjunk hálát azért, 
hogy az Úr kegyelme egészen idáig megtartott 
bennünket. Ezért legyen ez a szó meghatározó a 
mi életünkben is. Ámen

Halász Dániel 
lelkipásztor,
szerkesztő
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Nyári tábor

GYÜLEKEZETEINK ÉLETÉBŐL

SZABADKA

Sikerült megszervezni és megvalósítani az idei 
négynapos nyári táborunkat. Egész héten át Isten 
kegyelmét és hűségét tapasztalhattuk. Harmincöt 
szabadkai gyermek gyűlt össze, akik közül nagyon 
sokan első ízben látogattak el táborunkba. A korosztály 
kissé eltért a megszokottól: 4 évestől 12 éves korig 
voltak jelen gyermekek. A kezdeti félelmek ellenére jól 
sikerült minden. Óriási volt a hőség, ezért igyekeztünk 
a programok nagy részét benn a templomban tartani. 
A kézimunka és az ebéd viszont az újonnan épült 
filagóriában zajlott. Egész héten Dániel történetét 
tanulmányoztuk. Dániel főbb tulajdonságait emeltük 
ki, melyek a bölcsesség, hűség és az imádkozó lelkület 
volt. Ehhez kapcsolódó  aranymondásokat is sikerült 

elsajátítaniuk a gyermekeknek. Énekeket is tanultunk 
Isten hűségéről, erejéről, mindenhatóságáról. Utolsó 
nap mindenki elmondta, hogy mi  érintette meg a 
szívét. Ezután közösen imádkoztunk, hálát adtunk 
ezért a csodás hétért. Hálás vagyok az Úrnak, hogy 
mindennap kegyelemmel fordul felénk és munkálkodik 
közöttünk. Imádkozom, hogy Isten szeretete kísérje 
a gyermekek mindennapjait  és maradjanak meg 
szívükben  mindazok, melyeket itt tanultak, legyenek 
hasznukra, segítségükre, vezetésükre. Jó az Úr! 
Nagy kegyelem, hogy élhetünk, ismerhetjük Őt, mert 
nélküle elveszettek vagyunk. Övé a dicsőség és az 
imádat!

Írta: Harangozó Gyöngyi
diakonissza
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Keresztelő

Délvidék egyik szóvány gyülekezetében az idei év 
augusztus 7-én újabb örömteli alkalomra került sor. 
Kovács Csaba maradéki segédlelkész Kozma Tivadar 
és Kozma Tímea első gyermekét, Kozma Dávidot a 
keresztelés ajándékában részesítette, hogy lehessen 
Istenhez való szövetsége. A fiatal házaspár Istentől 
megáldott házasságukért hálát adva a keresztség 
szükségét látva tettek fogadalmat Isten színe és a 
kicsi Óbecsei gyülekezet előtt, hogy keresztyén 
elvek alapján kívánják hitre nevelni gyermeküket élő 
kapcsolat fenntartására Jézus Krisztussal, mint Urával 
és Megváltójával.

Az utóbbi időben sokat szóban forgó, Reformatus és 
Ág. Evangélikus Templom a Zöldfás utca 72 szám 
alatt, a Bethlen Gábor és a Teleki Gróf Alapítványok 
által felújítás alatt áll és a munkálatok az Úr 
kegyelméből szépen haladnak. A Keresztelő napjára 
templomunk belső falait sikerült is teljesen felújítani.
A keresztelőt megelőzően a Kozma család 2011-től, 
akkor még katolikus hitvallóként látogatta a református 
istentiszteleteket, amik kétheti rendszerességgel 
voltak. Harangozó László tiszteletes úr szolgálata után 
új, Magyarországról kirendelt lelkipásztort kapott a 
Szerbiai Református Keresztyén Egyház szórvány 
gyülekezete: Szilágyi Dénes István tiszteletes úr 
személyében, aki időt és anyagi nehézséget félretéve, 
önzetlenül tárta elénk, eleinte istentiszteletein, később 
bibliaórákon, szeretetvendégségeken, gyermek 
táborokon keresztül, majd a koronavírus-járvány 
miatt a világhálón is, a Krisztus Jézusban vetett 
hit gyakorlását az életben, a szép hitvallás mellett. 
Szilágyi Dénes István tiszteletes úr szolgálata alatt, 
2017-ben a Kozma család, akkor még négy tagja 
konfirmált és ketten álltunk az Úr szolgálatába a 
párommal.
A keresztelőn Kozma Tivadar és Kozma Tímea, 
valamint a keresztszülők: Gábor János és Gábor 
Barta Amanda, a gyülekezettel együtt tettek szent 
fogadalmat, hogy Kozma Dávid, Isten  engedelmes 
Szent parancsolatát követve tesz majd önként vallást 
Istenbe vetett hitéről, Jézus Krisztus kegyelméről és 
szeretetéről. Akit kaptunk a keresztséggel, üzenetét 
közel hozva, hogy hozzá tartozunk és a konfirmáció 

alkalmával Jézus Krisztus tanítványai lehetünk, a 
családunk mellett, Istenben Gondviselőt, Megváltót, 
Vigasztalót kapunk, Aki újjászül minket és Akiben 
bízhatunk.

Mennyei Atyánk!
Erre a szép alkalomra emlékezve szeretném 
megköszönni minden áldásodat, köszönöm a 
családot, akit mellém adtál, egymásnak. Minket, 
a gyülekezetet és minden itt szolgáló és kicsit 
távolabb is szolgáló lelkipásztort, lelki vezetőt: a 
megértésüket az önzetlen munkájukat, a türelmüket, 
amit a gyülekezetünk felé nyújtottak. Kérünk 
Téged, légy továbbra is oltalmazója minden Téged 
keresőnek, formáld a Délvidéki gyülekezetek és 
ezen a vidéken szolgáló lelkészek helyzetét. Adj 
erőt, bölcsességet a megpróbáltatásokhoz, nem 
tervezett, nehéz helyzetekhez kitartást, hogy folytatva 
tanúbizonyságainkat, hittel tudjuk átadni a Tőled 
tanult szeretetet és reménységet. 
Kérünk, óvd meg Ifjúságunk életét, adj a Te igéd 
után vágyat a szívükbe, hogy a kísértésben onnan 
meríthessenek!
Taníts minket hitben járó gyülekezetet építeni és 
Hozzád imádkozni!
Jézus nevében! A Te dicsőségedre! Ámen!

 ÓBECSE

Írta: Kozma Gabriella
gondnok

„Nékem adatott minden hatalom mennyen és földön. Elmenvén azért, tegyetek tanítvánnyá 
minden népeket, megkeresztelvén őket az Atyának, a Fiúnak és a Szentléleknek nevében, 
Tanítván őket, hogy megtartsák mindazt, amit én parancsoltam nektek: és íme én veletek 
vagyok a világ végezetéig.” 

(Máté 28:18-20)
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Halász Renáta
pedagógus,

gyermekmisszió
munkatárs

Augusztus közepén került sor a Gyermekmisszió 
gyermekhetére Bácsfeketehegyen. Nagy örömünkre 
szolgált, hogy idén is népes gyereksereg vett részt a 
programokon. A bácsfeketehegyi gyerekeken kívül több 
vidéki és külföldön élő gyermek is részt vett, akiknek 
családi gyökere e faluhoz kötődik.
Témaként a tékozló fiú történetét dolgoztuk fel több 
részben. Milyen a mi mennyei Atyánk? Milyen viszonyunk 
van a mi mennyei Atyánkkal? Hogyan tudjuk a legfőbb 
értékeinket, kapcsolatainkat eltékozolni? Mit jelent a 
megtérés, istenfélelem, Istenhez való tartozás? Ezeket, és 
hasonló kérdéseket jártunk körbe.

Minden bibliai foglalkozást énekekkel kezdtünk és 
zártunk le, a gyerekek nagy örömére. Majd imádkoztunk, 
aranymondást tanultunk.
Minden nap a történethez kapcsolódó kézimunkákat 
készítettünk, melyben nagyon ügyesek voltak a gyerekek. 
A fennmaradó időben sportoltak, fociztak, csapatjátékot 
játszottak és barátkoztak.
Hálás a szívünk a segítőkért, fiatalokért, szülőkért, 
akikkel meg tudtuk osztani a feladatokat és segítettek 
a gyermekekkel való foglalkozásokban. Hisszük, hogy 
mindenki lelkileg meggazdagodva, új baráti kapcsolatokkal 
tért haza. 

Gyermekmisszió gyermeknapok Bácsfeketehegyen

Van szabadulás az alkohol rabságából!

GYERMEKMISSZIÓ

BESZÁMOLÓ

„Tudja a ti mennyei Atyátok mire van szükségetek, mielőtt még kérnétek tőle.” 
Máté ev. 6,8

Teológiai tanulmányaink alatt, legalábbis a Pápán 
kialakított rendszer szerint, különböző fajta gyakorlatokat 
kell végezzünk, mielőtt Egyházunk felszentelt 
lelkipásztorai lehetnénk. Így töltöttem tanulmányaim 
végéhez közeledve, a nyár végén két hetet a Budapesttől 
északra elhelyezkedő Dömösön, ahol található a Magyar 
Kékkereszt Egyesületnek a Szenvedélybetegek Átmeneti 
Otthona. Ebben az Otthonban szakképzett munkatársak, 
orvosok, lelkigondozók és lelkipásztorok szerető és 
gondviselő hozzáállással várják az alkohol rabságából 
szabadulni kívánó egyéneket.
Egy majdnem négy hétig tartó gyógyító program második 
és harmadik hetébe tekinthettem be. Ottlétem alatt 
elhangzott, hogy bármelyikünk tágabb családi körében, 

biztos van egy olyan személy, akit az alkohol az uralma 
alatt tart és szabadulásra lenne szüksége. Rögtön a sok 
vajdasági családra gondoltam, a sok református családra, 
akik szintén tudnak valakit, akinek gyógyulásra lenne 
szüksége. Ezért született ez az írás, ez a szabadulásra való 
felhívás, ez az alázatos kérés mindazok számára, akikhez 
eljut ez a havilap és úgy érzik, hogy eleget méregették 
már erejüket az alkohollal szemben, eleget gyötörték már 
szeretteiket a züllött pillanatokkal, eleget könnyeztek 
már mások az ő mértéktelenségük miatt. Van kiút ebből 
az állapotból, és vannak olyan szakemberek, akik el 
tudnak kísérni ezen az úton egy olyan jövőbe, egy olyan 
állapotba, amelyről sokan úgy számoltak be, hogy boldog, 
szeretetteljes és emberhez méltó állapot.

Írta: Kovács Csaba, segédlelkész
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Ebben az Otthonban szabadulni vágyó, szabad emberek 
voltak. Az az ember tud megszabadulni a függőségtől, aki 
meg is akar szabadulni. Van, akinek ez segítség nélkül is 
sikerül, majd van, aki már szabadnak érzi magát és egy 
kis szünet után mélyebbre esik, mint azelőtt. Ilyeneknek 
való ez az Otthon, azoknak akik már felvették a harcot és 
győzedelmeskedni szeretnének a italozás felett.
A szabad élet elnyeréséhez, pedig a legnagyobb fegyvert 
és hatalmat vetik be a Kékkeresztnél. Csodásnak, akár 
hihetetlennek is hangzik, de a HIT a leghatékonyabb 
fegyver a függőség legyőzésére. Teljes ellátást kapnak 
az Otthonban gyógyulók. Mégis a gyógyulás útján a 
lelki táplálék, a Megváltóba vetett bizalom, az Úr Jézus 
Krisztusba való kapaszkodás az, ami különössé és valóban 
hatékonnyá teszi ezt a helyet. Természetesen nem csak a 
szuperhívőket fogadják be, csupán azokat, akiket ez a tény, 
hogy Jézusról is hallani fognak nem ijeszt el.
Élménybeszámolóként, talán annyit tennék hozzá, hogy 
csodás sétákra mehettünk a környező erdőben és a Duna 
mellett. Dömös Magyarország egyik legszebb táján 
helyezkedik el és teljes szabadsága van az Otthon lakóinak 
gyönyörködni ebben a természeti adottságban. Az ott 
megélt őszinte beszélgetések, jótanácsok, támogatás és 
lelki erősítés, pedig bárki számára gyógyító lehet, amint 
az én számomra is az volt.
Most, pedig fogadjuk szeretettel Némethné Balogh 
Katalin, a Református Iszákosmentő Misszió vezetőjének 
bátorító és cselekedetre hívó szavait:

Találkozásból megújulás?
Kovács Csabával találkoztam. Először régi áldott emlékek 
törtek elő, amik tulajdonképpen a szüleim iszákosmentő 
szolgálatának az emlékei. A délvidéki magyarok, akikhez 
rendszeresen jártak, nagyszerű találkozások voltak. Miért? 
Mi kötötte őket össze?
A Jézus Krisztus szeretete és az a nyomorúság, amit az 
alkohol tud okozni emberek, családok életében. Ebben 
tudtak testvérek lenni, attól függetlenül is, hogy ki volt a 
segítő és ki volt a szenvedő. Ennek már 15 éve.
Azóta sok minden változott, megszűntek a találkozások, 
nagyon ritkán érkeztek a dömösi gyógyító otthonba 
délvidéki magyarok. Ami nem változott: Jézus Krisztus 
ma is gyógyít, megszabadít szenvedélybetegeket és mai is 
vannak, akik ezzel a problémával vannak megterhelve.
Szabad ma is, nemcsak a magyar határon belül, hanem 
kívül is élni a lehetőséggel. A Csabával való találkozás 
fellelkesített nemcsak arra, hogy írjak pár gondolatot, 
hanem arra is, hogy megújuljon a kapcsolat, hogy sokan 
megismerjék Isten szabadító szeretetét.
Újrakezdjük vagy folytatjuk? Hitemben, szeretetemben ezt 
hordozom reménységgel.

Az az ember tud megszabadulni a függőségtől, aki meg 
is akar szabadulni. Az viszont, hogy lesz-e utógondozó 
csoport Vajdaságban, vagy akár idővel egy gyógyító 
otthon is, az már mindannyiunkon múlik!
Végezetül hadd álljon itt a legerősebb bíztató szó, 
egy szabadult bizonyságtétele! Olvassuk, és fogadjuk 
szívünkbe Tibor bizonyságtételét, amely megjelent a 
Valóban szabadok c. Kálvin Kiadó általi kiadványban 
Némethné Balogh Katalin szerkesztésében:

Egy tékozló fiú
Az én történetem akár átlagosnak is mondható. 
Tulajdonképpen gondtalan gyermek- és ifjúkor, illetve 
gimnázium utáni külföldi főiskola az akkori NDK-ban. Az 

NDK-s vendéglátó szokásokat az idősebbek talán ismerik 
hallomásból, ott az ital szinte lételem volt akkor. Nősülés 
kintről-ideálisan indult a pályám. 
Így utólag visszagondolva sokat tűnődtem, van-e olyan 
pont, amikor az úgynevezett “szociális italozás” átfordul 
komoly szenvedélybetegséggé. Ilyen szerintem nincs. 
Okulásképpen röviden vázolom az én folyamatomat. 
Aránylag jó beosztású állásban voltam egy fegyveres 
szervnél, ahol páncélszekrényben tárolt “repi” konyak 
természetes és elfogadott volt. Alkalomadtán egy-
két sör munka után, kollégiális szinten, ami még a 
munkakapcsolatoknak is jót tett. 
A házasságunk megfeneklett. Azt hiszem, barátságban 
váltunk el, egyikünk sem tartozik a másiknak semmivel. 
A terítéket nem kellett sűrűn pótolgatni, csak egyszerűen 
nem működött tovább. Nem kellett már este sietni haza, 
belefért az időbe egy-két biliárdparti, egy-két sörrel több. 
Idővel persze ez rendszeressé vált, meg a reggeli rossz 
közérzet és kézremegés is. Ennek gyors gyógyszere a 
“kutyaharapás szőrével” módszer, és itt már száguldunk 
is a lejtőn egyre lejjebb. A sok cimbora meg haver között 
nem is gondoljuk, milyen magányosak lehetünk. A magány 
pedig rossz tanácsadó. Következett a munkahely elvesztése, 
ebből adódóan a lakásé, közvetett adalékként édesanyám 
elvesztése, édesapám súlyos betegsége. 
S ekkor történt az életemben egy olyan fordulat, amit csak 
csodának nevezhetek. Kisebb unszolásra részt vettem egy 
gyógyító kurzuson, ami nem hasonlított semmihez, amiről 
előtte sok mindent hallhatott az ember ( pszichiátriák, 
intézetek stb. )
Megtudtam, megértettem, hogy nem vagyok magányos. 
Mindig is ott volt az a felém kinyújtott kéz, amit addig nem 
voltam képes megragadni. 
A változást nem is abban a tizenkét napban éli meg 
az ember, nálam legalábbis így történt. Sőt, kisebb 
fajta döbbenettel veszi tudomásul: “Jézusom, milyen 
mélységben voltam!” Már pontosan tudom, hogy ő volt 
az, aki fogta a kezem. Sok olyan részlet, ige van az azóta 
sokat forgatott Bibliában, ami megérinti az embert. Az, 
amit akkor Dömösön kihúztam egy kis dobozkából, talán 
találóbb és személyesebb mindegyiknél: “Életem a porhoz 
tapad: eleveníts meg igéddel! “ (Zsolt 119, 25).
S dolgok kezdtek szép lassan a helyükre kerülni. Micsoda 
isteni kegyelem volt megtudni, érzékelni, hogy lehet még 
ember belőlem. Látni az örömöt a családtagok szemében, 
látni a szomszédok, ismerősök már-már elismerő tekintetét. 
Voltak és bizonyosan lesznek nehéz pillanatok az életben, 
de most már itt van velem, aki megszabadított, és erős 
támaszom az elkövetkezőkben, ezért hálát adok az  Úrnak.

Két hét alatt Dömösön több, mint tíz bizonyságtételt 
hallottam. Több mint tízszer elhangzott a vallomás 
az emberi erő gyengeségéről és Jézus szabadításának 
határtalan erejéről! Sokan megosztották velem, hogy miért 
vannak épp most ott a gyógyító heteken. Van, aki több 
évtized szenvedés után, másféle próbálkozások után jutott 
erre az áldott döntésre. Van, aki azon kapta magát, hogy az 
esti, nyugtató pár felesből már majdnem egy üveg lett és 
ez elég riasztó volt a számára. Imádkozzunk szeretteinkért, 
hogy a Szentlélek munkája által döntsenek a gyógyulás 
mellett még mielőtt mindent elveszítenének! Ha, pedig 
épp te vagy bajban, kedves olvasó, akkor tudd, hogy én 
imádkozom érted, hogy erőre kapj és meghozd a jó döntést 
a gyógyulás útján.
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Dr. Szabó Katalin
főmuzeológus

Semmelweis Orvostörténeti 
Múzeum

GONDOLATÉBRESZTŐ

„Mint az szomjú szarvas,  kit  vadász rettentett,  /  Hegyeken-völgyeken széllyel 
mint kergetett,  /  Rí,  léh, s  alig vehet szegény lélegzetet,  / /  Keres kútfejeket.  Úgy 

keres,  Úr Isten, lelkem most tégedet,  /  Szerte mind kiáltván az te szent nevedet,  / 
Szabadulására, hogy onts kegyelmedet,  /  Mint forrásfejeket.”

Mindenki számára ismerősen csengenek Balassi 
Bálint (1554 – 1594) verssorai, ez a zsoltárparafrázis, 
mely eszünkbe juttatja a 42. zsoltár megszokott 
szövegét és dallamát. Mégis, más ez a néhány Balassi-
sor. Személyes, elmélyült vallásosságra utal, nem 
véletlenül tartja a szakirodalom Ady előtt a legnagyobb 
vallásos költőnek. Ugyan az egész zsoltáros könyvet 
le szerette volna fordítani, de csupán öt zsoltár 
átdolgozására futotta idejéből. Balassi Bálint versei 
inspirálták Szenci Molnár Albertet, hogy nekiálljon 
a zsoltároskönyv fordításának. A költő istenes versei 
a maguk korában és később is igen népszerűek 
voltak, és egészen a költő más témájú verseinek 
felbukkanásáig, a 19. századig fenntartották Balassi 
ismertségét. Istenes verseiben fellelhető a protestáns 
vallásos líra minden jellemző eleme: az istenbe 
vetett erős hit, az önmarcangoló bűntudat és az ebből 
eredő komor hangulat is. Egyik legismertebb istenes 
verse az Adj már csendességet... kezdetű, melyben 
felcsendülnek a  16. századi költészet jellemzői, 
de felcsendül benne a remény hangja is, melyet az 
Istenbe vetett hit táplál: „Adj már csendességet, lelki 
békességet, mennybéli Úr! / Bujdosó elmémet ódd 
bútól szívemet, kit sok kín fúr! / Sok ideje immár, 
hogy lelkem szomjan vár mentségére, / Őrizd, ne 
hadd, ébreszd, haragod ne gerjeszd vesztségére! / 
Nem kicsiny munkával, fiad halálával váltottál meg,/ 
Kinek érdeméért most is szükségemet teljesíts meg! 
/ Irgalmad nagysága, nem vétkem rútsága feljebb 
való, / Irgalmad végtelen, de bűnöm éktelen s romlást 
valló. / Jóvoltod változást, gazdagságod fogyást 
ereszthet-e? / Engem, te szolgádat, mint régen 
sokakat, ébreszthet-e? / Nem kell kételkednem, sőt 
jót reménlenem igéd szerint, / Megadod kedvessen, 
mit ígérsz kegyessen hitem szerint, / Nyisd fel hát 
karodnak, szentséges markodnak áldott zárját, / Add 
meg életemnek, nyomorult fejemnek letört szárnyát; 
/ Repülvén áldjalak, élvén imádjalak vétek nélkül, / 
Kit jól gyakorolván, haljak meg nyugodván, bú s kín 
nélkül!”
Balassi a magyar történelem egy viharos, harcokkal 
teli korszakában élte le az életét. Nemesi családból 

származott, de a megpróbáltatásokat hamar 
megismerte. Ifjú emberként éli meg a száműzetést, 
amit édesapja ellen koholt, felségárulást tartalmazó 
vádak miatt kellett a családnak elszenvednie. Évek 
múlva ejtették a vádakat és a család visszatért 
Magyarországra. Addigra Balassi igen művelt, 
több nyelvet beszélő, Európa egyetemeit megjárt, 
az irodalom iránt érdeklődő, ugyanakkor mélyen 
vallásos fiatalemberré érett, aki nem utolsó sorban 
a kardot is jól forgatta. Életét a török ellen vívott 
állandó harc kísérte, de magánélete is igen kalandos, 
érzelemgazdag volt. Ezekből az élettapasztalatokból 
nőtt ki mélyen átélt, személyes hangú szerelmi és 
vitézi lírája. 
Balassi Bálint egy Esztergom mellett, a török ellen 
vívott csatában halt hősi halált. Ma is népszerű, 
gyakran zeneileg is feldolgozott verseit szívesen 
éneklik, hallgatják. 
Balassi olyan ember, olyan költő volt, aki mind 
életével, mind pedig lírájával képes megszólítani a 
ma emberét. Hitelessége abban az önazonosságban 
gyökerezik, mely minden pillanatát jellemezte. Jól 
példázza ezt a legenda, mely szerint Balassi részt vett 
Rudolf koronázásán, ahol megunva az udvari táncokat, 
eltáncolta híres juhásztáncát, amivel hihetetlen 
népszerűségre tett szert a vendégek körében.
Így kellene nekünk élni az életünket: önazonosan 
és erős istenhittel, nem pedig idegen szokásokat 
majmolva. Azaz, összhangban magyar mivoltommal 
és összhangban a világ urával. Ezek olyan erős 
támaszt adnak, hogy minden bizonnyal átsegítenek 
az életünk legsötétebb szakaszán is.
A legenda szerint Balassit a legnagyobb 
megpróbáltatásban, halálos ágyán is ez a 
meggyőződés és hit segítette át. Ezt bizonyítják 
utolsó szavai is: “Krisztus megholt én érettem, és én 
hogy kételkedjem? Te katonád voltam, Uram, és az te 
seregedben jártam.”
Mi kinek a seregében járunk?
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